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رئیس مرکز کار ایران گفت: افزایش دســتمزد 
کارگران قدرت خرید جامعه را افزایش می دهد و 
بر روی اقتصاد تاثیرات مثبت و نقش بسزایی دارد.

سعید سمیعی اظهار داشت: بحث افزایش دستمزد کارگران 
در هزینه تمام شده کالاها و خدمات تاثیر گذار است، اما منجر 
به افزایش قدرت خرید جامعه کارگران و بهبود معیشت آن ها 
می شود.وی افزود: جامعه کارفرمایی درصدهایی از تاثیر افزایش 
دستمزد بر هزینه تمام شده کالا و خدمات عنوان می کنند که 
بحث روانی دارد اما از نظر اقتصادی ســایر موارد تاثیرگذاری 

بیشتری در قیمت تمام شده دارند.
رئیس مرکز کار ایران ادامه داد: افزایش یا کاهش و یا تثبیت 
در دستمزد کارگران با مشارکت جامعه کارگری و کارفرمایی و 
یا از سوی مراجع ذی ربط در هر حالتی تاثیرات بسیاری بر روی 

اقتصاد کشور دارد.
وی با اشــاره به افزایش ۵۷ درصدی کارگران در سال ۱۴۰۱ 
اظهار داشت: از منظر کارگران، اتفاق خیلی خوبی است و باعث 

می شود که قدرت خرید کارگران را در مقابل تورم بالا برود.
سمیعی بیان داشت: اما از نگاه کارفرمایان، افزایش دستمزد 
بخشی از هزینه های جاری تولید است که کارفرمایان را دچار 
مشکل می کند. البته این یک سیکل معیوبی است که با افزایش 

دستمزد نه کارگران و نه کارفرمایان برنده می شوند، بلکه باید 
مسائلی مانند بیمه، مالیات و سایر مباحث در قراردادهای کارگران 

مورد توجه قرار گیرد.
وی اضافه کرد: طبق آمارها، ۲۲ میلیون فرد شاغل در کشور 
داریم که برای حدود هشت میلیون بیمه پرداخت نمی شود؛ از 
این رو باید به بیمه و مالیات در قراردادها پرداخته شــود، چراکه 
امکان دارد بعضی از کارفرماییان کارگران را در لیست بیمه قرار 

ندهند تا از این طریق هزینه های خود را کاهش دهند.
رئیس مرکز کار ایران تاکید کرد: به موضوع افزایش دستمزد 
نباید تک وجهی نگاه کرد، بلکه باید از جوانب مختلف به موضوع 
آن در اقتصاد کشور پرداخت.وی با اشاره به اینکه در جامعه با 
رکود تورمی مواجه هستیم، گفت: در حقوق و دستمزد رابطه 
کارگر و کارفرما به رکورد تورمی شبیه است، هر دو جامعه حق 

دارند که مباحث شان را موردبحث و بررسی قرار دهند.
نیروی انسانی بزرگ ترین سرمایه هر بنگاه 

اقتصادی است
وی افزود: موضوع دستمزد بسیار پیچیده است، به همین دلیل 
حداقل انتظار می رود نقاط ضعف شناسایی شود و نسبت به آن 
راهکار و تدابیری اندیشیده شود. تدوین بسته های حمایتی برای 
جامعه کارفرمایی نیز نباید گذری و به صورت موقت باشد، بلکه 

باید زمینه رشد و توسعه تولید را فراهم کرد.
سمیعی با بیان اینکه نیروی انسانی از سال های قبل تاکنون 
بزرگ ترین دارایی و سرمایه هر سازمان و بنگاه اقتصادی است، 
گفت: با نیروی ماهر می توان اســتفاده بهینه از منابع مالی و 
پشتیبانی دانست. کارگران هسته هر نهاد و بنگاهی و قابل احترام 

هر بخش هستند.
وی تاکید کرد: سیاستمداران و بخش های نظارتی و کارفرمایان 
باید به این قشــر کارگران و کارمندان اهمیت بدهند و با رفع 
مشکلات این قشر، موتور اقتصادی کشور را به حرکت دربیاورند.
رئیس مرکز کار ایران با اشــاره به خدمــات مرکز کار ایران 
اشــاره کرد و گفت: این مرکز یکی از بزرگ ترین سازمان های 
خصوصی در حوزه اشــتغال و کارآفرینی است که بحث های 
مرتبط با توانمندسازی نیروی انسانی، اشتغال، کارآفرینی، حمایت 

از کارهای نوین و مشاوره های شغلی را انجام می دهد.
وی افزود: همچنین این مرکز رویدادهایی ازجمله برگزاری 
نمایشــگاه و کنفرانس ها را بر عهده دارد که در همین راستا 
نخستین نمایشگاه بین المللی متاراد در حوزه رمز ارز، رمز پول، 
متاورس، بلاکچین، اقتصاد دیجیتال تجهیزات و صنایع وابسته از 
سوم تا ششم خردادماه در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی 

تهران برگزار می شود.

رئیس مرکز کار ایران:

افزایش دستمزد کارگران قدرت خرید جامعه را افزایش می دهد
اخبار کوتاه 

معاون روابط کار وزارت تعاون، کارو رفاه اجتماعی گفت: یک میلیون 
فرصت شغلی در سال ۱۴۰۱ ایجاد می شود. علی حسین رعیتی فرد 
در اختتامیه جشنواره ملی حلوا ارده سنتی زرقان استان فارس گفت: 
در ســالی که به نام تولید و اشتغال نامگذاری شده تلاش بر این 
است که زمینه رونق تولید و اشتغال در کشور ایجاد شود و صدور 
مجوز کسب و کار و تسهیل آن از جمله اقدامات اساسی و بنیادی 

وزارت تعاون، کارو رفاه اجتماعی در حال انجام است.
وی افزود: صدور مجوز برای مشاغل خانگی تسهیل شده تا کسانی که متقاضی 
هستند، بتوانند به راحتی مجوز بگیرند، همچنین در حال حاضر زمان صدور مجوز 
یک روز بیشتر زمان نخواهد برد.رعیتی فرد تصریح کرد: بوروکراسی و فرآیند اداری 
تولیدکنندگان را آزار می داد، اما در حوزه وزارت مردم این موانع به حداقل رسیده است.
وی از تسهیل شرایط ویژه در مشاغل خانگی و جوارکارگاهی برای کمک و انگیزه 
کارگران خبر داد و افزود: در ۶ ماه گذشــته بیش از ۶۰۰ جواز کارگاهی صادر شده 
اســت.معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به ۴ کلان پروژه وزارت 
تعاون کار و رفاه اجتماعی  اشــاره کرد و گفت: ایجاد اشتغال و فرصت های شغلی 
نخستین کلان پروژه ای است که بر اساس آن ایجاد یک میلیون فرصت شغلی برای 
امسال در نظر گرفته شده است و همچنین ساماندهی صندوق های بازنشستگی از 
دیگر کلان پروژه ها است.وی گفت: رفاه مردم به عنوان سومین پروژه برای رفع فقر 
مورد توجه است که با هم افزایی و مدیریت ۴۰۰ شرکت بزرگ کشور و تلاش برای 
ارتقای  سوددهی بیشتر این شرکت ها، خدمات به جامعه هدف بیشتر می شود.معاون 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه تلاش شده نماینده کارگری و کارفرمایی 
در تصمیم گیری های وزارت کار حضور مؤثری داشته باشند، گفت: صیانت از نیروی 
کار از اولویت های ما در سه جانبه گرایی است.بهره مندی از تجارب کشورهای موفق 
در پیشگیری از حوادث شغلی و صیانت از نیروی کار برای امنیت شغلی کارگران از 
موضوعات مورد اشــاره وی در این مراسم بود.رعیتی فرد با اشاره به اقدام ویژه در 
ایجاد سامانه پایش کار و نظارت بر اجرای قانون کار در محیط ها و کارگاه های فعال 
کشوری، تأکید کرد: امید است که این جشنواره سبب رونق بیشتر تولید در استان 
فارس شود و علاوه بر نیاز های استان منجر به توسعه صادرات این محصول مغذی 

در کشور های منطقه و بهره مندی از این ظرفیت می شود.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اعلام کرد؛ معاون روابط کار وزارت تعاون، کارو رفاه اجتماعی:

به مناطق آزاد حمله می کنند ولی تراز مثبت است  یک میلیون فرصت شغلی 
در سال ۱۴۰۱ ایجاد می شود

 برخورد جدی با متخلفان
 در صورت افزایش بی ضابطه نرخ اجاره مسکن

وزیر راه و شهرسازی گفت: به مستاجران و اجاره دهندگان هشدار می دهیم، 
خارج از حیطه ثبت نرخ اجاره در سامانه ها عمل نکنند. 

رستم قاسمی اظهار داشت: یکی از موضوعات مهم این روز ها بحث افزایش اجاره مسکن 
است، حداکثر  افزایش اجاره بها در تهران ۲۵ درصد است، از صاحبان املاک تقاضا داریم که 
افزایش اجاره مسکن آنها بیش از این رقم نباشد. وزیر راه و شهرسازی گفت: این درصد افزایش 
نرخ اجاره بها با کار کارشناســی در ستاد تنظیم بازار تصویب شده است. وی افزود: در صورت 
بروز تخلف، طبق مصوبات ستاد تنظیم بازار با متخلفان برخورد می شود.قاسمی تاکید کرد: 
به مســتاجران و اجاره دهندگان هشدار می دهیم، خارج از حیطه ثبت نرخ اجاره در سامانه ها 

عمل نکنند.

قیمت مرغ در مغازه ها چند است؟
قیمت هر کیلو مرغ گرم در مغازه به ۴۲ تا ۴۶ هزار تومان رسیده است.

به گزارش ایسنا، براساس مشاهدات میدانی از خرده فروشی های سطح شهر تهران قیمت هر 
کیلو مرغ گرم کامل  ۴۲ تا ۴۶ هزار تومان است.

گفتنی است در راستای اصلاح نظام پرداخت یارانه ای، قیمت مصوب هر کیلو مرغ گرم برای 
مصرف کننده ۵۹ هزار و ۸۰۰ تومان شده است.

عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران:
 عرضه قطره چکانی پتروشیمی ها 
مشکل کهنه و مزمن صنعت است

عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران گفت: مشکلات اقتصاد 
و صنعت کشــورمان کهنه و مزمن شده است و سال هاست با مشکلاتی 
همچون عرضه قطره چکانی محصولات پتروشیمی  و معضلات واحدهای 

پایین دست دست وپنجه نرم می کنیم.
چندی پیش انجمن صنایع نساجی ایران در نامه ای به معاونت صنایع عمومی وزارت صمت، 
یکی از بزرگ ترین مشکلات اعضای انجمن را که از بزرگ ترین مصرف کنندگان مواد پتروشیمی 

هستند را کمبود شدید عرضه و نوسان دور از انتظار قیمت هفتگی این مواد عنوان کرد.
در متن این نامه آمده بود: در شــرایطی که واحدهای پایین دســتی گاهی مجبور هستند 
محصولات عرضه شده در بورس کالا را به علت پایین بودن سطح عرضه با رقابت بالا خریداری 
کنند، شنیده می شود که شرکت های پتروشیمی این مواد را که حاصل آب وخاک و نیروی انسانی 
و منابع ملی اســت به کشورهای همسایه که درواقع رقیب کالای نهایی تولیدکنندگان این 
مملکت هستند، صادرات می کنند یا برای ایجاد رقابت میان مصرف کنندگان که راهی جز تأمین 

این مواد ندارند، عرضه آن ها را بسیار کم و یا به عبارتی به صورت قطره چکانی ادامه می دهند.
انجمن صنایع نساجی ایران اعلام کرده است که در این شرایط درست ترین روش این است 
که شرکت های پتروشیمی عرضه داخلی محصولات خود از طریق بورس کالا را برای تأمین 
کامل نیاز داخل بر صادرات ارجح بدانند و به این طریق برای تحقق شعار سال که تولید و اشتغال 

آفرین است، گام بردارند.
در این زمینه، عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران افزود: مشکلات اقتصاد 
و صنعت کشورمان کهنه و مزمن شده است و سال هاست با این مشکلات دست وپنجه نرم 
می کنیم.علیرضا حائری بیان داشت: نگاهی به آرشیو خبرگزاری ها، روزنامه ها و رسانه ها در ۱۰ 
سال گذشته حاکی از مطرح کردن همین مسائل و مشکلات از سوی مسوولان وقت دستگاه ها 
و بخش خصوصی و گلایه مندی از نحوه عرضه محصولات پتروشیمی در بورس کالا است 
و همواره واحدهای مصرف کننده محصولات پتروشیمی و تولیدکنندگان با این مشکل مواجه 
بوده اند.وی گفت: در همه این سال ها شاهد بودیم اگر شرایط کشور خوب، وضعیت صادرات 
مناســب و تحریم ها کمرنگ بوده، اولویت پتروشــیمی ها با صادرات محصولاتشان بوده و 
محصول کمتری تحویل واحدهای پایین دست می دادند که بحرانی در این صنایع ایجاد می کرد.

حائری ادامه داد: در غیر این صورت، اگر تحریم ها سفت وسخت می شد و درنتیجه خریداران 
خارجی محصولات پتروشیمی کمتر می شدند، عرضه به بازار داخل افزایش می یافت و هیچ وقت 
سیاست روشنی که با آن بتوان نیاز واحدهای پایین دست به محصولات پتروشیمی را تامین کرد، 
وجود نداشته است.وی یادآور شد: همواره مسائل در این حوزه به شرایط جهانی وابسته بوده و تا 
آنجایی که می توانستند صادرات می کردند، درحالی که همواره مسوولان بر لزوم اولویت داشتن 
تامین نیاز داخل و سپس صادرات تاکید داشته و دارند؛ بر این اساس مشکلات کهنه، مزمن و 

حل نشده باقی مانده است.
عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نســاجی ایران اضافه کرد: سال هاست با مسائل و 
مشکلاتی همچون قاچاق پوشاک، کمبود نقدینگی واحدهای صنعتی، واحدهای راکد و غیرفعال 
و تامین مواد اولیه موردنیاز واحدها مواجه ایم و همه ساله نیز این مشکلات تکرار می شوند، اما 

انگار عزمی برای رفع مشکلات وجود ندارد.
وی تصریح کرد:  موجب تاسف است واحدهایی که خوراک و مواد اولیه شان داخلی است و از 
انواع و اقسام یارانه ها و انرژی ارزان برخوردار می شوند، واحدهای پایین دست را در تامین مواد 

اولیه با چالش مواجه می کنند.
به گفته حائری، پتروشیمی ها به اندازه نیاز صنایع مواد اولیه در بورس عرضه نمی کنند؛ بر این 
اساس با عرضه قطره چکانی و کمتر از مصرف، رقابت ایجاد می شود. درنتیجه عرضه کم منجر 
به افزایش قیمت می شود و درنهایت با توجه به کمبود نقدینگی در واحدهای تولید، واسطه های 
به ظاهر تولیدکننده کالا را می خرند و به صورت چندماهه با سود به واحدهای صنعتی می فروشند.

اینفوگراف

وزیر اسبق بازرگانی با بیان اینکه اصلاح یارانه ها، منافع 
عده ای را به خطر انداخته و رانت ها و فرصت هایی که 
به ناحق از آن استفاده می کردند را از بین برده است، 
گفت:این افراد به عنوان ذینفع بازدارنده تلاش می کنند 
تا این طرح به نتایج مثبت نرســد که باید با افراد با 

قاطعیت برخورد شود.
یحیی آل اسحاق در رابطه با اقدام دولت در مورد اصلاح یارانه ها، 
گفت: اقدام دولت در رابطه با این موضوع بسیار شایسته، جسورانه و 
شجاعانه بود و اقدام دولت در رابطه با اصلاح یارانه ها بسیار قابل تقدیر 
و تشکر است. این کارشناس اقتصادی بیان داشت: تمهیداتی که دولت 
برای این اقدام اندیشیده  قابل تقدیر است و اینکه بعد از چند روز آثار 
مثبت اصلاح یارانه ها در برخی کالاها خود را نشان می دهد از نکات 
مثبت طرح به شمار می رود که البته به تدریج نیز این طرح برخی از 

نقاط مبهم خود را نیز نشان خواهد داد. 
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق بیان داشت: در مجموع 
اقدام دولت درباره حذف یارانه ها یک موضوع ملی است که مصالح 
آن مربوط به عامه ملت است و جریانات سیاسی، اشخاص و گروه ها 
باید همین دیدگاه را نسبت آن داشته باشند و از این موضوع به عنوان 

سکویی برای اهداف سیاسی و یا منافع سازمانی خود استفاده نکنند. 
وزیر اسبق بازرگانی بیان داشت: از آنجا که موضوع اصلاح یارانه ها 
یک امر ملی است همه باید دست به دست هم بدهند تا این موضوع 
با کمترین عارضه انجام شود. همچنین دولت و مجریان امر نیز باید با 
رصد دقیق کلیه جوانب کار را در نظر بگیرند و  ابهامات را مرتفع کنند. 
آل اسحاق افزود: اصلاح یارانه ها، منافع عده ای را به خطر انداخته  و 
رانت ها و فرصت هایی که به ناحق از آن استفاده می کردند را از بین 
برده است بنابراین این افراد به عنوان ذینفع بازدارنده تلاش می کنند 
تا این طرح به نتایج مثبت خود نرسد، لذا با توجه به اینکه این اقدام 
دولت هزینه های بسیاری برای نظام دارد باید با این افراد با قاطعیت 

برخورد شود. 
 کالاهای اساسی در حلقه آخر توزیع به راحتی 

در دسترس مردم باشد
وی با بیان اینکه در اجرای هرچه بهتر طرح اصلاح یارانه ها باید به 
چند نکته توجه داشت افزود: اول اینکه باید نظام توزیع انواع کالا به 
ویژه کالاهایی که اخیرا یارانه آنها اصلاح شده است به گونه ای باشد 

که حتما در آخرین حلقه توزیع یعنی فروشگاه ها، سوپرمارکت ها و 
مغازه ها کالا به راحتی در دســترس مردم باشد و مردم برای تامین 

روغن، برنج و سایر اقلام با مشکل مواجه نشوند. 
آل اسحاق گفت: بنابراین باید تعبیر درستی از جمله »کالا موجود 
است« انجام شود زیرا جمله کالا موجود است به معنای آن نیست که 
کالا در انبارها موجود است بلکه زمانی می توانیم بگوییم کالا موجود 
است که این کالاها به راحتی در مراکز عرضه در دسترس مردم قرار 
داشته باشد و مردم به راحتی بتوانند نیاز خود را بدون هیچ مشکلی از 

بازار تامین کنند. 
دقت در شناسایی مشمولان و غیرمشمولان دریافت یارانه

وی افــزود: دولت بعد از اصــلاح یارانه ها، وجوهی را برای جبران 
هزینه ها به حساب مشمولان دریافت یارانه واریز کرد بنابراین با توجه 
به یارانه ای 3۰۰ و ۴۰۰ هزارتومانی که به حساب یارانه بگیران واریز 
شده است تقاضا افزایش می یابد که اگر در مقابل این تقاضا کالا در 
دسترس نباشد فضای عمومی به گونه ای است که کمترین کمبود 
کالایی بزرگ نمایی می شود، بنابراین تنظیم و توزیع کالا در بازار باید 
شیوه ای باشد که در هیچ کجا کمبودی وجود نداشته باشد و مردم به 
راحتی بتوانند کالاهای مورد نیازشان را تامین و خریداری کنند. البته تا 
اینجا دولت خوب کار کرده است اما باز هم برای تامین کالاهای مورد 

نیاز مردم باید دقت بیشتری انجام شود. 
آل اسحاق اظهار داشت: نکته بعدی که دولت باید به آن توجه کند 
این است که در انتخاب مشمولان و غیرمشمولان یارانه باید دقت 
زیادی داشته باشد، براســاس اعلام دولت ۷۲ میلیون نفر مشمول 
دریافت یارانه نقدی بعد از اصلاح یارانه ها شده اند و ملاک نیز برای 
این انتخاب شاخص هایی از قبیل درآمد خانوار و یا دارا بودن خودرو 
بوده است این در حالی است که ممکن است فرزند یک خانواده دارای 
معاملاتی باشد که به واسطه درآمد حاصل از آن معاملات کل خانواده 
و از جمله سرپرست خانواده از شمول دریافت یارانه حذف شده باشند 
در حالی که در مواردی درآمد فرزند خانواده ارتباطی به درآمد سرپرست 

خانواده ندارد و لذا این موضوعات نیاز به دقت دارد. 
وی افزود: همچنین ممکن است یک خانواده ای به علت دارا بودن 
خودرو از شمول دریافت یارانه حذف شده باشند در حالی که در واقع 
آن خودرو متعلق به آنها نیست و فقط به نام یکی از اعضای خانواده 
است لذا به نظر می رسد با توجه به انتقاداتی که توسط افرادی که از 

شمول دریافت یارانه حذف شده اند لازم است تا در مورد شاخص ها 
تجدید نظر صورت گیرد و نگاه معتدل تری نسبت به شاخص های 

در نظر گرفته داشت. 
آل اسحاق گفت: دولت به دنبال اصلاح یارانه ها، تعهدی را برای 
خود ایجاد کرد مبنی بر اینکه به ازای اصلاح یارانه ها، یارانه نقدی 
پرداختی به برخی از دهک ها ۴۰۰ هزار تومان و برخی نیز 3۰۰ هزار 
تومان باید بدهد که اگر مجموع این پرداختی ها که دولت تعهد کرده 
است با مجموع درآمد حاصل از مابه التفاوت ضرب در نرخ ارز که برای 
واردات انجام می شود تطابق داشته باشد مشکلی ایجاد نمی شود اما 
اگر تطابق وجود نداشته باشد دولت برای تامین این مبلغ باید نقدینگی 
ایجاد کند که افزایش نقدینگی باز هم همان مشکلات خاص خود از 

جمله تورم را خواهد داشت. 
 حمایت از واردکنندگان خرد کالاهای اساسی 

برای تامین نقدینگی
وی با بیان اینکه دولت برای به حجم نقدینگی برای واردکنندگان 
نیز توجه داشته باشد، گفت: واردات کالایی از قبیل نهاده های دامی 
یا دانه های روغنی تاکنون توسط یک عده واردکننده بزرگ دولتی 
و واردکنندگان بخش خصوصی و بعضا واردکنندگان کوچک انجام 
می شده است اما نکته این است که واردکنندگان به ویژه واردکنندگان 
کوچک این کالا ها را با دلار ۴۲۰۰ تومانی وارد می کردند بنابراین 
برای واردات نیاز به حجم بیشتری از نقدینگی دارند زیرا اگر قرار باشد 
این کالاها با ارز نیمایی وارد شود باید حداقل ۴ برابر نقدینگی قبلی 

موجود داشته باشند. 
آل اسحاق گفت: بنابراین برای اینکه این واردکنندگان برای واردات 
با مشکل تامین نقدینگی مواجه نشود دولت باید راهکاری را برای آنها 

بیاندیشد به عنوان تعهداتی را از واردکنندگان بپذیرد و با گشایش اعتبار 
در بانک ها شرایطی را برای واردکنندگان به ویژه واردکنندگان خرد 
فراهم آورد تا آنها فرصت داشته باشند تا کالاهایشان را وارد و سپس 

پول آن را به بانک بپردازند. 
تورم ناشی از اصلاح یارانه ها مدیریت شود

این کارشناس اقتصادی در رابطه با تورم ناشی از اصلاح یارانه ها 
بیان داشت: تصور بر این است که آثار تورمی اصلاح یارانه چهار قلم 
کالای اساس مختص به همین چهار قلم خواهد بود اما در واقع این 
طور نیست و تمام حوزه های اقتصادی تحت تاثیر این جریان قرار می 
گیرد. وی افزود: براساس محاسباتی که در وزارت اقتصاد انجام شده 
برخی کارشناسان معتقدند که اثرات تورمی این اقدام کمتر از ۱۰ درصد 
و برخی اثرات تورمی آن را بیشتر از ۱۰ تا ۱۵ اعلام کرده اند. علاوه بر 
این مساله ، حجم نقدینگی، پایه پولی، قیمت ارز و یک سری مسائلی 
که دیگر نیز  در رابطه با تورم در چند سال گذشته تاثیرگذار بوده اند و 
لذا همه آن عوامل قبلی و این مساله جدید تورم زا است. همچنین به 
دلیل مسائل اخیر در روسیه و اوکراین قیمت جهانی کالاهای اساسی 
نیز 3۰ تا ۴۰ درصد افزایش یافته است لذا دولت باید با توجه به این 
شرایط به موضوع تورم باید به صورت جامع و نه مقطعی بپردازد زیرا 
اگر تورم ارزش پرداخت یارانه را کاهش دهد همان مســاله پرداخت 

یارانه ۴۵ هزار تومانی و از بین رفتن ارزش آن پیش می  آید. 
 تکمیل سامانه های اطلاعاتی

 برای جلوگیری از انحرافات کالایی
وی افزود: قیمت کالاهای اساسی مانند روغن و آرد در کشورهای 
همسایه بسیار گران است و همین موضوع سبب شده بود تا بخشی از 
کالاهای یارانه ای ما به این کشورها قاچاق شود بطوری که به گفته 
برخی از مسولان ما نه تنها کالا به قیمت یارانه ای برای ۸۰ میلیون نفر 
از جمع کشور تامین می کردیم بلکه قاچاق این کالاهای ارزان قیمت 
باعث شــده بود تا بازار کشورهای همسایه را نیز با کالای یارانه ای 
تامین کنیم. آل اســحاق بیان داشت: بنابراین تکمیل سامانه هایی 
از قبیل سامانه جامع تجارت که نقش قابل توجهی در جلوگیری از 
انحرافات کالایی دارد باید مورد توجه قرار گیرد. وی افزود: اقدام دولت 
در اصلاح یارانه ها نقاط مثبت و منفی و ملاحظات دارد که تاکنون 
رضایت عمومی را جلب کرده است و آثار آن نیز در اقتصاد کلان کشور 

به زودی قابل مشاهده است.

مدیر کل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه آئین نامه قانون 
جوانی جمعیت در انتظار تصویب هیئت دولت است گفت: هیچ خانواده ثبت نام شده ای 

در طرح اعطای زمین حذف نشده است.
به گزارش مهر، پروانه اصلانی در برنامه زنده میز اقتصاد صدا و سیما، درباره اعطای زمین بر اساس فرم 
ج به خانوارهای دارای بیش از دو فرزند گفت: بر اساس ماده ۴ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، 

باید آئین نامه اجرایی در هیئت وزیران تصویب شود که این آئین نامه ارسال شده و هم اکنون در دستور کار 
کمیسیون قرار دارد.اصلانی خاطرنشان کرد: وزارت راه و شهرسازی در زمان مقرر آئین نامه اجرایی را به 
هیئت وزیران ارسال و حتی قبل از تصویب آئین نامه فرایند ساماندهی شناسایی متقاضیان و ثبت نام ها را آغاز 
کرده است. وی افزود: تا کنون بیش از 3۰ هزار خانوار دارای بیشتر از 3 فرزند و حتی ۷ فرزند ثبت نام کرده اند.
مدیر کل دفتر اقتصاد مسکن گفت: هماهنگی های لازم برای اقدامات اجرایی این قانون در وزارت راه و 

شهرسازی انجام شده و به محض تصویب آئین نامه فرایند اجرایی طرح آغاز خواهد شد.وی با تاکید بر اینکه 
زیرساخت های این طرح آماده شده، گفت: در حال حاضر ثبت نام ها انجام شده و حتی برای تمامی ثبت نام 
کنندگان نیز پالایش ها انجام گرفته است.اصلانی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه هنوز فرم ج بررسی نشده، 
هیچ متقاضی مسکن ثبت نام کننده ای نیز از این فرایند حذف نشده است.گفتنی است تبصره 3 ماده ۴ قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، وزارت راه و شهرسازی را مکلف کرده است با همکاری وزارت جهاد 
و کشاورزی آئین نامه این ماده را حداکثر 3 ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون تهیه و برای تصویب به 
هیئت وزیران ارسال کند که این آئین نامه به وسیله وزارت راه و شهرسازی در موعد مقرر ارسال شده است.

منافع رانت خواران از بین رفته است

هیچ خانوار ۳ فرزندی از سامانه زمین رایگان حذف نشده است

وزیر اسبق بازرگانی:

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه گفت که با تصمیم اخیر هیات 
دولــت، واردات نامحدود خودروهای برقی به مناطق آزاد انجام 

خواهد شد ولی منتظر تعیین شیوه نامه وزارت صمت هستیم.
همزمان با افتتاح ۸۲ طرح در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، سعید محمد اولین 

نشست خبری خود در شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی برگزار کرد.
جزئیات واردات خودرو به مناطق آزاد

در جریان پاسخ محمد به ســوالات خبرنگاران، موضوع واردات خودرو مورد 
پرسش قرار گرفت و وی درباره درخواست از رئیس جمهور برای واردات خودرو 
به مناطق آزاد توضیحاتی ارائه کرد.وی با اشاره به اینکه از سال ۱3۹۷ که واردات 
خودرو ممنوع اعلام شد در مناطق آزاد نیز وارداتی صورت نگرفت گفت که ما در 
این سالها در این مناطق واقعا با مشکل خودرو مواجهه بودیم به طوری که چهره 

کیش و قشم که از جزایر گردشگری هستند خراب شده است.
محمد با بیان اینکه  از واردات سالهای گذشته حدود ۲۵۰۰ خودرو امکان ورود 
به کشور را نداشتند و توقیف و در اختیار سازمان اموال تملیکی قرار گرفت، گفت: 
براین اساس پیگیر آن بودیم که با صدور رای دادگاه مبنی بر عدم امکان استفاده 
این خودروها در سرزمین اصلی بتوانیم در مناطق آزاد از آنها استفاده کنیم  موافقت 
اولیه نیز کســب شد اما با توجه به زمان بر بودن و نیازی که ما در جریان جام 
جهانی قرار داریم درخواست کردیم که بتوانیم خودرو را به طور مستقیم به مناطق 
آزاد وارد کنیم.مشاور رئیس جمهور افزود: اما در دو هفته گذشته بحث واردات 
خودرو در هیات دولت مطرح و مورد تایید قرار گرفت و قرار شد که شیوه نامه 
مربوطه را وزارت صمت تعیین کند که از جمله مباحث مطرح شده خودروهای با 
۲۰ هزار دلار بود.   قرار بر واردات خودروی برقی شد و مناطق آزاد نیز بعد از اعلام 

شیوه نامه وزارات صمت می تواند به طور نامحدود خودروی برقی وارد کنند.
 ما فقط از بعد کیفی می توانیم در مورد طرح بنزین 

در کیش و قشم اظهارنظر کنیم
محمد در رابطه با اینکه طرح یارانه بنزین که به صورت آزمایشــی در جزیره 
کیش اجرا شد به کجا رسیده و آمار و ارقام دقیق آن را اعلام کند تو ضیح داد که 
ما مسئول اجرای طرح بنزین نبودیم و وزارت اقتصاد و معاون اول رئیس جمهور 
مسئولیت اصلی را برعهده داشتند و مناطق آزاد فقط زیرساختها و مقدمات لازم را 
انجام داد و نتیجه آن هم رضایت مندی اهالی کیش بود.وی با بیان اینکه طرح 
بنزین در راستای پرداخت عدالت محور یارانه بود گفت که ما فقط می توانیم در 
مورد مسائل کیفی آن اظهارنظر کنیم و در مورد ابعاد دیگر و آمار و ارقام اجرای 
این طرح مسئولیتی برعهده ما نیست و باید وزارت اقتصاد و سخنگوی اقتصادی 
در مورد آن اظهار نظر کند.سعیدمحمد این را هم گفت که ما در مناطق آزاد موافق 
اجرای طرح آزمایشی بودیم و مشکلی با آن نداشتیم به نظر ما طرحهای پایلوت 

می تواند در جزیره کیش و قشم اجرا شود و محل مناسبی خواهد بود.
از جام جهانی قطر در کیش و قشم چه خبر؟

در ادامه دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در مورد برگزاری جام 
جهانی قطر و نقش کیش و قشم در آن توضیح داد و گفت که نظر ما برای جذب 
تماشاگران جام جهانی بوده و می توانستیم در سالهای گذشته اقدامات مناسبی در 

این رابطه انجام دهیم با این حال از زمانی که مسئولیت را در مناطق آزاد پذیرفتیم 
این موضوع در دستور کار قرار گرفت و توانستیم مثلا در کیش دو زمینی که وجود 
داشت بازسازی کرده و سه زمین دیگر احداث کنیم که احتمالا تا دو ماه آینده 
به بهره برداری می رسد؛ اتفاقا یکی از زمینها هیبریدی است و مسئولان قطری 
در بازدیدی که از آن داشــند ابزار رضایت کردند.وی ادامه داد: تعداد هتل های 
۵ ستاره را به طور قابل توجهی افزایش داده ایم و امکان برقراری ۴۰۰ پرواز از 
کیش به قطر  در هفته فراهم شده است.محمد با بیان اینکه پیش بینی می شود 
۱.۵ میلیون مسافر عازم قطر شوند که در سه موج ۵۰۰ هزار نفری خواهد بود، 
یادآور شد قطر ظرفیت حدود 3۰۰ هزار نفر از این مسافران را دارد و مابقی در 
منطقه ســرزیر می شوند که با توجه به ظرفیت مناسبی که ما داریم و در اهم 
آن هزینه های پایین تر نسبت به سایر کشورهای منطقه است می توانیم این 
مسافران را جذب  کنیم.وی گفت که از کشور قطر درخواست کردیم که امکان 
ورود به فضاهای تعیین شده از سوی ایران را در کارت های گردشگری خود که 
در اختیار تماشــاگران قرار می دهد فراهم کند تا آنها این فضاها را به رسمیت 
شناخته و ورود کنند، با این حال قطر از ما خواسته آژانس های هواپیمایی بسته 
کاملی برای حمایت از مسافران و گردشگران تهیه و ارائه کنند تا بتوان اقدامات 
مناسبی انجام داد.محمد همچنین گفت که در پروازهایی که صورت می گیرد 
اول اینکه نیاز به ویزا نیست، اما ما هماهنگ  کردیم که مهر هم در پاسپورت 

نخورد، شاید  کسی نخواهد مهر ایران روی پاسپورتش باشد.
موافقت بانک مرکزی برای ایجاد بانک آف شور در کیش

وی در بخش دیگری از اظهاراتش به اقدامات صورت گرفته برای ایجاد بانک 
آف شور که در واقع یک بانک ارزی مستقل از بانک مرکزی است در مناطق آزاد 
اشاره کرد و گفت: در حدود شش ماه گذشته طی مذاکرات با بانک مرکزی مجوز 
تاسیس بانک آف شور صادر شده است و به دنبال جذب سهامداران خارجی هستیم 
که بتوان مقدمات راه اندازی آن را فراهم کرد.محمد افزود: با راه اندازی بانک آفشور 
ایرانیان خارج از کشور می توانند با خیال راحت ارز خود ر ابه مناطق آزاد آورده و 
سرمایه گذاری کنند. به هر ترتیب نگران این هستند که ارز خود را بیاورند و تحویل 
بانک مرکزی داده و با مشکل مواجه شوند؛ در حالی  که بانک آفشور  مستقل از 
بانک مرکزی است هرچند که نظارت هایی بر آن خواهد داشت.   وی همچنین از 
اجرایی شدن بورس بین الملل به صورت پایلوت در کیش در آینده نزدیک خبر داد.

۱۰/8میلیون متر مربع زمین برگشت خورد
مشاور رئیس جمهور در اظهاراتش به وضعیت معاملات در مناطق آزاد اشاره و 
گفت که در سنوات گذشته معاملات زیادی شکل گرفته که در ابهام قرار داشت 
از این جهت بررسی های حقوقی جهت رفع ابهام از این پرونده ها در دستور کار 
قرار گرفت.به گفته وی از شهریور سال گذشته تا کنون ۱۰ میلیون و ۸۰۰ هزار 
متر به ارزش ۸3 هزار میلیارد تومان که نزدیک به رقم بودجه عمرانی کشــور 
است با روش های حقوقی و قضایی به نفع مناطق آزاد برگشته است و در سال 
جاری رقمی بیشتر خواهد شد.وی  در این رابطه اشاره کرد به جریان واگذاری 
زمین ۲3۰ هکتاری در  کیش که دریافت کننده آن قرار بوده 3۶ ماه بعد از به 
بهره برداری رسیدن زمین نسبت به پرداخت اقساط اقدام کند اما این موضوع در 

دستور کار قرار گرفته است.
هفت منطقه آزاد در حال ورود است

مشاور رئیس جمهور  با اشاره به سرمایه گذاری ۶.۱ هزار میلیاردی در مناطق 
آزاد تجاری و صنعتی و ویژه اقتصادی در قالب ۸۲ طرح گفت که این طرح ها 
در پنج منطقه آزاد تجاری و صنعتی و هفت منطقه ویژه اقتصادی توسط رئیس 
جمهور افتتاح شد.به گفته وی مقرر شده هر فصل تعداد زیادی پروژه در مناطق 
آزاد تجاری و صنعتی و ویژه به بهره برداری برسد که در راستای رونق تولید و 
ایجاد اشتغال خواهد بود.دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با اشاره به 
هشت منطقه آزاد فعال گفت که هفت منطقه دیگر نیز مصوب شده که راه اندازی 
آن در دستور کار قرار دارد و قرار است در دوره زمانی کوتاهی به ظرفیت قابل 
توجهی برسد.وی گفت که در حال حاضر 33 منطقه ویژه اقتصادی فعال هستند 
که مجوز راه اندازی۴۶ منطقه دیگر مصوب شــده و به دنبال دستگاه مسئول 

برای آنها هستیم.
۱۰درصد سرمایه گذاری خارجی در مناطق آزاد و ویژه

سعید محمد در ادامه به وضعیت سرمایه گذاری در مناطق در سال ۱۴۰۰ نیز 
اشاره کرد و توضیح داد: در سرمایه گذاری داخلی، 3۶ هزار میلیارد تومان در مناطق 
آزاد تجاری و صنعتی و ۶۴ هزار میلیارد در مناطق ویژه اقتصادی سرمایه گذاری 
شده که در مجموع به حدود ۱۰۰ هزار میلیارد سرمایه گذاری داخلی می رسد.وی 
در مورد سرمایه گذاری خارجی نیز گفت که ۱۴۸  میلیون دلار در مناطق آزاد 
تجاری و صنعتی و ۱۵ میلیون دلار در مناطق ویژه سرمایه گذاری شده که در 
مجموع به ۱۶3 میلیون دلار رسیده است.به گفته مشاور رئیس جمهور، سرمایه 
گذاری خارجی در مناطق آزاد و ویژه ۱۷ درصد کل سرمایه گذاری خارجی کشور 

در سال ۱۴۰۰  است.    
به مناطق آزاد حمله می کنند ولی تراز مثبت است

سعید محمد در ادامه از وضعیت تجارت در مناطق آزاد و ویژه نیز خبر داد و گفت 
که بسیار به مناطق حمله کرده و می گویند محل واردات شده است در حالی که 
گزارش ها نشان می دهد در سال گذشته تراز تجاری مناطق آزاد و ویژه مثبت 
۱۱ میلیارد دلار بوده است.وی افزود: باید توجه داشت که اگر رقم واردات مناطق 
بالا است بخش زیادی به واردات سرزمین اصلی که از کانال مناطق آزاد انجام 

می شود برمی گردد.


